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شد دادگاه رسیدگی به پرونده ک.الف پس  از  ۴ بار  لغوشدن برگزار 

آخرین دفاعیه ک.الف با عنوان اتهامی
 افساد فی الارض گرفته شد
قوشه، وکیل شاکیان: مدعی العموم به اتهام تجاوز هم رسیدگی کند

پاسخ جمعیت امام علی(ع) به نامه وزارت کشور
فلاکت های اجتماعی به صورت  تصاعدی  رشد می کنند

بالاخــره و پس از اینکه چهــار بار پیاپی جلســه دادگاه 
بررســی پرونده ک.الف متهم به افســاد فی الارض تشکیل 
نمی شد، روز گذشــته، یکم تیرماه در نهایت دادگاه رسیدگی 
به این پرونده در آستانه دوساله شدن حبس متهم برگزار شد.
تابســتان سال ۹۹ بود که هشــتگی در فضای مجازی به 
راه افتاد که زنان در پی آن به انتشــار روایت هایشان درمورد 
تعرض آزار جنســی پرداختند. به دنبال هشــتگ «من  هم» 
بود که ســریال تجاوزات مرد جوانی از ســوی بازماندگانش 
یکی یکی برملا شد. آنها با انتشار تصاویری از مکالمات خود 
با ک.الف مدعی شــدند که او آنها را به خانه  خود دعوت و 
پس از بیهوش کردن آنها با یک نوشــیدنی، اقدام به تعرض 
جنســی می کرده است. برخی از آنها نیز ادعا کردند که او از 

تجاوزات خود فیلم تهیــه می کرده و قربانیان را با تهدید به 
انتشار این ویدئو ها وادار به سکوت می کرده است.

دیروز و بعد از قریب به دو ســال بازداشــت این متهم در 
زندان، پرونده وارد فاز جدی تری شد. شیما قوشه، وکیل این 
پرونده، در گفت وگو با «شرق»، از جدیدترین تغییرات در این 
پرونده و دادگاه روز یکم تیرماه خبر داد. قوشــه با اشــاره به 
اینکه در همان ابتدای دادگاه به ناگاه متوجه شــدند شاکیان 
حق حضور در جلســه را ندارند، توضیح داد: «شــکات را به 
داخل اتاق جلســه راه ندادند. حــال آنکه دادگاه انقلاب دو 
ســالن بســیار بزرگ دارد که در مواردی که تعــداد طرفین 
پرونده زیاد است، می تواند آنجا تشکیل جلسه دهد؛ بنابراین 
این امکان وجود داشت که حتی رعایت موارد مرتبط با کرونا 

هم بشــود و جلسه را در یک سالن بزرگ تر تشکیل دهند؛ اما 
به بهانه اینکه کرونا اســت، موکلان من را راه ندادند که این 

اتفاق به شدت آنها را اذیت کرد».
اگرچــه شــاکیان در دادگاه حضــور نداشــتند؛ اما متهم 
طبق روال جلســات گذشته، اظهاراتش را تکرار کرد: «متهم 
طبــق معمول همه اتهامــات را رد و ادعا کرد که هیچ کدام 
از ارتباط هایــش بدون رضایت طرف مقابل نبوده اســت. و 
اضافــه کرد که اگر هم قبلا اقراری داشــته به خاطر این بود 
که مأمور پلیس امنیت او را کتک زده بود تا از او اقرار بگیرد 
(در همیــن حال به نماینده پلیس امنیــت حاضر در دادگاه 
هم اشــاره کرد و گفت همین آقا) و مدعی شد که سرپرست 
مجتمع ارشــاد من را تهدید کرده و گفته بود که اعدامت که 

حتما قطعی است؛ ولی اگر می خواهی به فکر خانواده ات و 
آبروی آنها باشی و دوست نداری این اعدام در ملأعام باشد، 
اقرار کن. من هم به همین خاطر خیلی ترسیده بودم و مجبور 

شدم اقرار کنم».
به گفته وکیل شــاکیان این پرونده، نماینده پلیس امنیت 
هم در جلسه حاضر شــد و اظهاراتش را ارائه داد. نماینده 
دادســتان هم از کیفرخواســت دفاع کرد و بــه خاطر جر و 
بحث های بســیار شدید متهم، در پایان اظهاراتش تأکید کرد 
که نوع حرف زدن و اظهارات متهم به خوبی روشــن اســت 
کــه نه توبه کرده و نه پشــیمان شــده اســت. رفتارش هم 

به هیچ عنوان شبیه فردی که متنبه شده باشد، نیست.
قوشه با اشاره به دیگر اتهامی که برای شاکیان از اهمیت 
زیــادی برخوردار اســت، اضافه کرد: «من بارهــا و بارها در 
جلســه شــفاهی متذکر شــدم و در لایحه هم نوشتم که با 
توجه به نظر دیوان عالی کشــور بایــد به اتهام زنای به عنف 
هم نســبت به شکایت شــکات رسیدگی شــود؛ اما قاضی 
نظــرش این بود که رأی را صادر می کند و اگر ما خواســتیم 
پس از آن می توانیم اعتراض کنیم که البته من اضافه کردم 
که باید نفیا یا اثباتا نســبت بــه این موضوع هم در رأی خود 

اظهارنظر کنید».
او ادامه داد: «شــنبه و یکشنبه فرصت داریم و می توانیم 
پرونــده را مجددا بخوانیم و در صــورت نیاز لایحه تکمیلی 
به پرونده اضافه کنیم و پس از آن قاضی ختم رســیدگی به 

پرونده را اعلام خواهد کرد».
این وکیل دادگســتری در پایان اشــاره کــرد: «نکته مهم 
اینکه با وجود اینکه وکیل متهم میل زیادی داشت که عنوان 
اتهامی را به سمت قانون جرائم سمعی-بصری ببرد؛ اما در 
نهایت قاضی جلســه آخرین دفاع را بر اساس عنوان اتهامی 

افساد فی الارض گرفت».
توقع شاکیان پرونده بررسی به اتهامات دیگر است «توقع 
ما از رأی دادگاه این اســت که دادســتان به عنــوان نماینده 
جامعه و مدعی العموم که عنوان اتهامی افساد فی الارض را 
برای این متهم تفهیم کرده است که حکم مشخص خودش 
را دارد، شکایت شکات نسبت به  عنوان اتهامی زنای به عنف 
یا همان تجاوز را هم رسیدگی کند؛ چرا که قانون گذار جبران 
خســارت های ویژه ای برای این جرم پیش بینی کرده که برای 
افساد فی الارض لزوما پیش بینی نشده است. اگر می خواهد 
اتهام زنای به عنف را مقدمه افســاد فی الارض بداند و حکم 
دهــد؛ بنابراین دادگاه باید نســبت به جبران خســارت های 
وارد شــده به موکلان من هم حکم دهــد. در پایان ما چیزی 
نمی خواهیم جــز اجرای عدالت که جالب اســت هم ما و 

موکلانم خواهان آن هستیم و هم متهم».
قوشــه همچنین وضعیت جسمانی و روانی موکلانش را 
نیــز وخیم توصیف کرد: «حال جســمانی و همچنین روانی 
وکلای من واقعا وخیم اســت. یکــی از آنها مبتلا به بیماری 
ام اس اســت و وقتی امروز متوجه شــد که بعد از چهار بار 
برگزار نشــدن جلسه دادگاه، این جلســه قرار است در حالی 
تشــکیل شود که آنها به عنوان شاکیان حق حضور در اتاق را 
ندارند، حالش بدتر هم شد و حمله شدیدی به او دست داد 
و در میانه های جلســه کلا دادگاه را ترک کرد. یک نفر دیگر 
از شاکیان هم دچار حالت تهوع شدید شد و به خاطر نادیده 

گرفتن شان حال بدی داشت».
شهریورماه که برســد، دو سال بازداشــت متهم به اتمام 
خواهد رســید و در آن صــورت اگر حکــم دادگاه تا آن زمان 
مشخص نشده باشد، ک.الف می تواند با قرار وثیقه ای که طبق 
قانون باید تعیین شــود، از زندان آزاد شود. به نظر شاکیان این 
پرونده، قرار این وثیقه هرچقدر هم که باشد، خانواده او برایش 

تأمین می کنند.

پنجشنبه
۲  تیر   ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۳۱۰

وزارت کشــور در روزهای گذشته در نامه ای به جمعیت امام علی خواستار 
آن شــده تا این سازمان مردم نهاد، لیســت کامل کودکان، زنان و خانواده های 
تحت پوشــش خود را به وزارتخانه اعلام کند و تأکید کرده هرگونه کوتاهی و 
تأخیر در ارائه لیســت افراد تحت پوشش و ایجاد مشکل در روند فعالیت آنها 

بر عهده آن جمعیت است.
جمعیت امام علی هم در نامه ای به این وزارتخانه به درخواســت لیست 
خانواده های تحت پوشــش خود اشاره کرده است که متولیان امر گویا ارتباط 
ارگانیــک اعضای جمعیت با خانواده ها را به ارتباطی مکانیکی تقلیل داده اند 
و عزیــزان مورد حمایت جمعیت را در حد یک عدد می بینند، نه انســان هایی 

صاحب احساس و فکر و تمام ظرایف روح بشری.
 تصور آنها بر این اســت کــه خانواده های جمعیت، صرفا «یک لیســت» 
هســتند و اگر تا امروز این نهاد مردمی پشــت و پناهشــان بوده، می توان این 
لیست را از فردا وارد یک دستگاه دیگر کرد و کودکان و مادرانی را که در فضای 
امن و بالنده جمعیت رشــد کرده اند به ســادگی به افرادی تازه از راه رسیده و 

نهادهایی شبه دولتی سپرد.
نامه  وزارت  کشور  به  جمعیت  امام  علی

معاون وزارت کشــور در خطاب به ســازمان مردم نهاد جمعیت امام علی 
در نامه ای نوشت:

سازمان های مردم نهاد و خیریه ها از ضروریات جامعه امروز در پیشبرد موقت 
جمهوری اسلامی ایران جهت کمک رسانی در حمایت از افراد کم برخوردار جامعه 
می باشند، وزارت کشــور به عنوان متولی اصلی تأسیس و نظارت بر سازمان های 
مردم نهاد تلاش دارد در راســتای مردمی ســازی و ایجاد زیرساخت های حمایتی 
جهت توسعه و توانمندســازی تشکل ها اقدام کند. با توجه به رسالت اصلی آن 
جمعیت که مطابق با اهداف مصوب در اساســنامه توانمندسازی نیازمندان بوده 
است، اینک پیرو صدور دادنامه قطعی انحلال توسط مرجع قضائی این معاونت 
وظیفــه خود می داند جهت پیشــگیری از ایجاد مشــکلات اجتماعی برای افراد 
تحت پوشش آن جمعیت هماهنگی های لازم را با مراجع مربوطه به عمل آورد 
لذا ضروری است نسبت به ارائه لیست اسامی کودکان زنان و خانواده های تحت 
پوشش آن جمعیت در اسرع وقت به این معاونت اقدام گردد، لازم به ذکر است 
هرگونه کوتاهی و تأخیر در ارائه لیست افراد تحت پوشش و ایجاد مشکل در روند 

فعالیت آنها به عهده آن جمعیت می باشد.
پاسخ جمعیت امام علی به وزارت کشور

پیــرو این نامه وزارت کشــور خطاب بــه جمعیت امام علــی(ع) مبنی بر 

معرفی تمام خانواده های تحت حمایت این سازمان مردم نهاد، جمعیت امام 
علی به وزارتخانه نامه ای نوشته که در بخشی از آن آمده است:

ادعای احساس مســئولیت و وظیفه شناســی درباره سرنوشت شش  هزار 
کــودک مــورد حمایت جمعیت پــس از صدور حکــم انحلال این ســازمان 
مردم نهاد به درخواســت آن وزارتخانه، امر بســیار غریبی است. به ویژه آنکه 
نگاهی مختصر به دادنامه وزارت کشــور و موارد مطرح شــده در رأی دادگاه، 
نشــان می دهد درخواســت انحلال بدون هر گونه بازرســی جامــع و تحقیق 

منصفانه درباره عملکرد این نهاد صورت گرفته است.
 اینکــه خانه امید هزاران کودک بی پناه را بی دلیل ببندی و بعد بخواهی در 

نقش ناجی به صحنه بازگردی، طنز تلخی است.
با این حال، درخصوص درخواست مطرح شده برای ارائه اسامی و اطلاعات 
خانواده های تحت پوشش جمعیت امام  علی جهت ادامه حمایت از آنها به 

متولی گری وزارت کشور، ذکر مطالبی ضروری به نظر می رسد.
یــک. ما ربع قرن اســت بنا به حکــم وجدان و به دلیل شــیفتگی به مرام 
یتیم نــوازی مولا علی(ع)، در حاشــیه های فقیرنشــین شــبانه روز و بی منت 
حضور داریم و ارگان ها و آقایانی که به صورت رسمی و قانونی و از بیت المال 
مســلمین، مسئولیت حاشــیه زدایی و فقرزدایی بر عهده شــان است، در تمام 
این ســال ها اغلب غایبان همیشگی بوده اند که اگر بودند و مؤثر بودند، اصولا 
حاشــیه ای شکل نمی گرفت که در خاک حاصلخیزِ آن، فقر و گرسنگی و دیگر 
فلاکت های اجتماعی به صورت تصاعدی رشــد کند و به حضور جمعیت امام 
علی نیاز باشــد که به شــش  هزار نفر از میلیون ها آســیب دیده این حاشیه ها 
امدادرسانی کند؛ شش  هزار  نفری که حالا نویسندگان این نامه در وزارت کشور 

برای نجاتشان، ناگهان آستین همت بالا زده اند.
دو. در متــن نامــه آمده کــه این معاونــت، وظیفه خــود می داند جهت 
پیشــگیری از ایجاد مشــکلات احتمالی برای افراد تحت پوشش آن جمعیت، 

هماهنگی های لازم را با مراجع مربوطه به عمل آورد.
بــرای ما جالب اســت بدانیم منظــور و فهم وزارتخانه محتــرم از عبارت 
«مشــکلات احتمالی» چیســت و آیا اصولا از مصادیق عینی این مشــکلات و 

شدت وخامت آنها اطلاعی دارند؟
 به عنوان مثــال آیا می دانند وقتی کودکی هفت ســاله، هزینه مواد مخدر 
والدین خود را هر روز با ... تأمین می کند، با یک بحران فجیع مواجهیم نه با یک 
مشکل احتمالی؟! آیا درکی از انگشت های جویده شده کودکان در کارگاه های 
تفکیک زباله به وســیله موش ها دارند. اینها نمونه هایی از مواردی اســت که 

سال ها در به در، در وزارتخانه های عریض  وطویل دنبال یک گوش شنوای ایشان 
بودیم و نتیجه ای نگرفتیم.

سه. از همین چند خط متن نامه چنین بر می آید که مسئولان، تصور و تصویر 
درســتی از کودکان و خانواده های تحت پوشــش جمعیــت ندارند؛ کمترین 
دانش و بینشــی از مددکاری و فعالیت اجتماعی، روشــن می دارد که ارتباط 
ســازنده با خانواده ها بر اساس الفت، اعتماد و شناخت عمیقی شکل می گیرد 
کــه تنها طی فراینــدی حساب شــده، زمان بر و با فعالیت تخصصی مســتمر 

حاصل می شود.
 متولیــان امر گویــا ارتباط ارگانیک اعضــای جمعیت بــا خانواده ها را به 
ارتباطــی مکانیکی تقلیل داده اند و عزیزان مــورد حمایت جمعیت را در حد 
یک عدد می بینند، نه انســان هایی صاحب احساس و فکر و تمام ظرایف روح 
بشری. تصور آنها بر این اســت که خانواده های جمعیت، صرفا «یک لیست» 
هستند و اگر تا امروز این نهاد مردمی پشت و پناهشان بوده، می توان این لیست 
را از فــردا وارد یک دســتگاه دیگر نمود و کــودکان و مادرانی را که در فضای 
امن و بالنده جمعیت رشــد کرده اند به ســادگی به افرادی تازه از را ه رســیده و 

نهادهایی شبه دولتی سپرد.
چهار. اگر طالبِ آشــنایی و سپس حمایت درست از خانواده هایی که مورد 
حمایت جمعیت بودند هســتید، با پرهیــز از صرف وقت، برای کاغذبازی های 
اداری، آزار «ان جی اُ»ها و رفتارهای ناپسند با فعالان مدنی، چند روزی از پشت 
میز خود بلند شــوید و در محلاتی که روزگاری قرار بود رنگ تبعیض و فقر از 
چهره شــان پاک شود، قدم بگذارید و با مســتضعفان و پابرهنگان، یک بار هم 
که شــده نه در بحبوحه انتخابات و در حضور دوربین ها و رسانه ها  که با نیت 

انسانی و اسلامی به گفت وگویی حقیقی بنشینید.
 نام جمعیت امام علی و خانه های ایرانی در مناطق فعالیت این ســازمان 
مردم نهــاد (کــه از تمام آنهــا مطلعید)، به گــوش و دل مردم آشناســت و 
به ســادگی می توانید از این مسیر، تمام خانواده های مورد حمایت جمعیت را 

پیدا کنید و کنارشان باشید و تکیه گاهشان شوید.
پنــج. به جــز خیل کثیــری از اعضا و هــواداران جمعیت از سراســر ایران 
و دنیا، کارشناســان و خبــرگان متعددی، به کرات اذعان داشــته اند که فرایند 
صــدور حکم انحلال جمعیت امام علی، کاملا مبهم بوده و وزارت کشــور در 

به تعطیلی کشاندن این مجموعه به هیچ وجه محق نبوده است.
اما چنانچــه در حال حاضر، وزارتخانه تصمیم به اصــلاح عملکرد خود و 
جلوگیری از تضییع زندگی و سرنوشــت هزاران کودک مورد حمایت جمعیت 

گرفته، می بایســت در مرحله اول تمام موارد ضبط شــده، شامل آرشیو کامل 
مستندات تصویری و صوتی ربع قرن فعالیت و آرشیو جامع تمامی مستندات 

مالی این نهاد مردمی را عودت نماید.
 در مرحله بعد، لازم اســت خســارات مادی و معنوی وارده به مددجویان 
جمعیت طی این مدت محاســبه و به شکل مناسب و مقتضی جبران مافات 

گردد.
شش. نکته ای را باید مدنظر بدارید که در روال قانونی تعطیلی یک مؤسسه 
مردم نهاد دارای شــخصیت حقوقی، گاه تصفیه تمام ســخت افزارها و انتقال 
اموال و دارایی ها و منابع مالی به دیگر سازمان ها، طی پروسه ای زمانبر که گاه 

سال ها طول می کشد، صورت می گیرد.
 بدیهی اســت کــه ارزش جان و مال و روح و روان شــش  هــزار کودک و 
خانواده هایی که مدت هاســت به این نهاد مردمی انــس گرفته و به آن تکیه 
کرده انــد، از اموال و دارایی های جمعیت، بســی بیشــتر و گران بهاتر اســت؛ 
بنابراین توقع تحویل دادن کلیه اطلاعات به سیســتمی که ســال ها برای حق 
تک تک این کودکان در آن دویده ایم، دوســتانی که بهترین طرح هایشــان برای 
کودک کار، جمع آوری اســت، بر مبنای تجربه قبلی که بوی حســن  نیت از آن 

نمی آید، بجا نمی باشد.
لــذا ضمن تأکید بر اینکــه جمعیت این اختیار و حق و مســئولیت را برای 
خود قائل است که به جای معرفی لیست افراد تحت پوشش به وزارت کشور، 
آدرس مسئولان را به خانواده ها و افراد تحت پوشش بدهد و ایشان در صورت 
انتخاب، برای دریافت حقوق بدیهی خود به مســئولان مربوط مراجعه کنند، 
جهت نشــان دادن حســن نیت خود، حاضر اســت در مرحله اول، فهرســتی 
از پنجــاه خانــواده مورد حمایت را کــه نیازهای فوری و حیاتــی دارند به آن 
وزارتخانه ارائه نموده و تا موعدی مشــخص، نحوه امدادرسانی وزارت کشور 
یا نهادهای معرفی شــده توســط این ارگان را بررســی کند و کارنامه عملکرد 
آنهــا را در معرض قضــاوت افکار عمومی و متخصصین قــرار دهد. چنانچه 
این عملکرد مثبت باشــد، می توان در مرحله بعد تعداد بیشتری از خانواده ها 
را جهــت دریافت حمایت هــای لازم، معرفی کرد و با یــک زمان بندی معین، 
تدریجا تمام خانواده های مورد حمایت جمعیت را به ارگان ها و سازمان هایی 

با کارایی مناسب، ارجاع داد.
فهرســت پنجاه خانواده نخســت، پس از اطــلاع از جزئیــات برنامه ها و 
اقدامات حمایتی مدنظر آن وزارتخانه، از سوی جمعیت امام علی(ع) ارسال 

خواهد شد.

یادداشت

چرا در مدیریت اپیدمی کووید ۱۹ ما 
برای انجام تست انبوه خساست به 

خرج می دهیم؟

ایران با متوســط ۶۰۷۳۶۷ تســت به ازای یک میلیون نفر 
جمعیت و کلا ۵۲۳۰۰۰۰۰ تســت رتبه ۱۲۰ را در جهان دارد. 
اصرار مســئولان بهداشتی بر عدم تست انبوه با استدلال های 
غیرعلمی و بیان هزینه بربودن تســت، در حالی است که اولا 
نتیجه تســت کرونا نه برای اهــداف بالینی بلکه برای رصد و 
مدیریت اپیدمی یک ضرورت اســت. تحقیقات انجام شده هم 
نشــان می دهد تنها یک درصد هزینه های بهداشتی-درمانی 
کووید ۱۹ به تست اختصاص می یابد و حدود ۵۷ درصد برای 
دارو، ۱۲٫۲ درصد برای سی تی اسکن و ۴٫۷ درصد برای ویزیت 
افراد مراجعه کننده به مراکز بهداشــتی و درمانی صرف شده 
است. در حالی که از کاهش چشمگیر مرگ مسرور هستیم ولی 
افزایش تعداد کشــورهای اطراف در رونــد اپیدمی، بالارفتن 
موارد تســت مثبتِ افرادی که از ســفر خارجی برگشته اند تا 
حــدود ۳۰، ۴۰ درصــد و این واقعیت که هنــوز اپیدمی پایان 
نیافته و هر لحظه امکان طغیان و خیزش اپیدمی وجود دارد 
اهمیت تســت انبوه کووید ۱۹ چیست؟ تست کرونا دریچه ما 
به ســوی همه گیری و نحوه گســترش آن است. بدون تست، 

درک ما از همه گیری محدود است.
این یکــی از مهم ترین ابزارهای ما برای کاهش انتشــار و 
تأثیر ویروس است. تست ها به ما امکان می دهند افراد آلوده 
شناســایی شــوند و درمان پزشکی ســریع تر را آغاز کنند و از 
شدت و انتشار اپیدمی جلوگیری شود. امکان جداسازی افراد 
آلــوده و ردیابی و قرنطینه تماس های آنها را فراهم می کند و 
می تواند به تخصیص کارآمدتر منابع و کارکنان پزشکی کمک 

کند.
علاوه بر این، تست COVID-19 درک ما را از همه گیری و 
خطراتــی که در جمعیت های مختلف ایجاد می کند، افزایش 
می دهــد. می توانیــم طغیان ها را فوری شناســایی کنیم و با 
اســتمداد از تیم های واکنش ســریع مجددا دچار غافلگیری 

نشویم.
اگر بخواهیــم مداخلاتی را که باید اجرا شــوند، از جمله 
مداخلات بســیار پرهزینــه مانند فاصله گــذاری اجتماعی و 
تعطیلــی کل مناطق و صنایــع را به درســتی ارزیابی کنیم، 
دانستن نسبت تست های مثبت به تعداد تست های انجام شده 
بسیار مهم اســت و هرچه تعداد تست بیشتر باشد خطای ما 
کمتر خواهد بود. خوشبختانه کیت های تست کرونا در کشور 
تولید می شــود و نیاز به خروج ارز برای این تست ها نیست و 
هزینه نسبتا پایین و انجام سریع تست ها این کار را انجام پذیرتر 
کرده است. بجاســت که با توجه به نزدیکی بازگشت حجاج 
بیت االله الحرام و فرارسیدن اربعین هرچه سریع تر برای انجام 
تســت از همه یا لااقل بخش بزرگی از این افراد بازگشــته به 
وطن برنامه ریزی کنیم. لازم به ذکر اســت که تست انبوه یکی 
از اقدامات ضروری برای ورودی های کشور از مرزها و مدیریت 
اپیدمی برای جلوگیری از طغیان و خیزش های بعدی اپیدمی 

است و سایر اقدامات پیشگیرانه ضروری است. 
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